
و  برجام  احیای  پیرامون  اخیر  تحولات  به  توجه  با   
موضع گیری های مختلف طرفین به ویژه تهران و واشنگتن شرایط 

را برای احیای برجام و رسیدن به توافق چگونه ارزیابی می کنید؟
توافق برجام دیر زمانی است که دیگر کارکردی ندارد. من بارها بر این 
نکته پای فشردم که اساسا برجام به عنوان برنامه جامع اقدام مشترک 

هیچگاه نتوانست از دستگاه خاص رشد برای 
بالندگی و اجرا خارج شود. چراکه برجام برنامه 
جامع اقدام مشترک برای حل و فصل همه 
مسائل موجود میان ایران و غرب با مرکزیت 
ایالات متحده آمریکا بوده است. پس بر این مبنا 
باید این نکته را داشته باشیم که زمانی که برجام 
به برنامه پرونده هسته ای ایران محدود شد به هر 
تقدیر در درون خود با ترکی بزرگ روبه رو شد. 
فلذا به جای آنکه برنامه جامع اقدام مشترکی 
با نقطه عزیمت پرونده هسته ای ایران برای 
حل و فصل مسائل میان ایران و غرب صورت 
پذیرد در نهایت برجام به عنوان برنامه پرونده 
هسته ای ایران پذیرفته شد. رهبری بارها اعلام 
کرده اند که به آمریکا هیچگونه اعتمادی وجود 
ندارد و بالتبع با روی کارآمدن ترامپ و قضایایی 
که همه ما بارها آن را مرور کرده ایم وضعیت 
برجام پیچیده تر شد و ایران با وجود بهانه های 
بسیار زیاد و ادله های فراوان از برجام خارج 
نشد. خروج پله ای از برجام را متوقف کرد اما 

همان گونه که در مهر سال 1399 بیان کردم روی کار آمدن بایدن نیز 
موجب نشد که مساله برجام حل شود. در همان زمانی که هنوز بایدن 
سرکار نیامده بود بر این نکته تاکید داشتم که آمدن بایدن مساله را سخت تر 
خواهد کرد چرا که عمق نفوذ استراتژیک تحریم های حداکثری ترامپ را 
افزایش خواهد بخشید. دموکرات ها از دیپلماسی بالایی برخوردار بودند و 
 توانستند اروپا را همراه خود کنند و بالتبع با همراه کردن اروپا توانستند 
زمینه های بازگشت آمریکا به برجام در افکار عمومی را آماده کنند و تحت 
فشارهای بین المللی فراوان ایران را به محیط مذاکرات وین بکشانند.  ایرانی 
که شاهد ترور شهید سپهبد قاسم سلیمانی بود؛ مهم ترین عنصر برنامه 
هسته ای خود یعنی دکتر فخری زاده را در 60 کیلومتری تهران از دست 
داد؛ شاهد حملات زیاد اسرائیل به سوریه بود و مجلس طرحی را به تصویب 
رساند که ایران از پروتکل الحاقی خارج شود و دولتی سرکار آمد که دولت 
انقلابی خوانده شد اما با این همه هیچکدام نه تنها از برجام خارج نشدند 
بلکه تلاش کردند که مذاکراتی را از موضع قدرت آغاز کنند. تحریم ها باقی 
ماند و تحریم های ترامپی دست نخورد، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی از 

تحریم خارج نشده است.  آژانس اکنون پرونده هسته ای ایران را نمی بندد 
و اعلام می کند که باید پاسخ هایی در خور به سوالات آژانس داده شود در 
حالی که در آمریکا سناتورهای آمریکایی چه سناتور گری هارل، چه منندز 
و چه دیگر سناتورهای حزب جمهوری خواه و دموکرات در حال شکل 
دادن به مصوبه ای هستند که بتوانند در کنگره آمریکا تحریم های ایران 

را دائمی کنند. 
  اخیرا برخی رسانه های غربی خبر 
داده اند که دولت بایدن رسما بن بست 
مذاکرات را به کنگره گزارش داده است، 
اساسا فکر می کنید در صورت صحت این 
مساله رویکرد سایر طرفین چه خواهد بود 

و تکلیف برجام چه خواهد شد؟
خبرهایی داده می شود که در آمریکا بن بست 
مذاکرات رسما به کنگره اعلام شده است و در دو 
روز اخیر که این خبر منتشر شده تاکنون دولت 
بایدن آن را تکذیب نکرده و همه اینها نمایانگر 
تلاش آمریکا برای پیروزی نهایی در جنگ هیبت 
و حیثیت با تهران است، چراکه تهران بارها اعلام 
کرده است که کل تحریم ها باید برداشته شود، 
راستایی آزمایی شود، تضمین بین المللی برای 
عدم خروج آمریکا از برجام داده شود و مذاکرات 
فرسایشی نباشد. اما اکنون اینکه همه تحریم ها 
باید برداشته شود به کنار گذاشته می شود؛ 
صحبت از برداشتن تحریم سپاه پاسداران در 
محافل پیش می آید؛ بعد از آن از برداشتن بخشی از تحریم های سپاه و 
تحریم های ترامپی مطرح می شود؛ ضمانت خروج آمریکا از برجام به یک 
ضمانت موقت دو ساله در دولت بایدن تا سال 2024 محدود می شود. به 
نظر می رسد همان گونه که قبلا پیش بینی کردم مساله هسته ای ایران بر 
اساس تئوری جنگ نامتعادل در پی ایجاد محیطی برای اقناع افکار عمومی 
در داخل کشور و بیرون کشور برای مطرح کردن پرونده های دیگر علیه 

ایران است. 
  عده ای معتقدند که آمریکا درصدد بود با توافق قریب الوقوع از 
قبل از انتخابات نوامبر از آن به عنوان دستاوردی برای تاثیرگذاری 
بر این انتخابات استفاده کند و اکنون که نتوانسته مذاکرات را به 
بعد از 17 نوامبر موکل کرده است؛ عده ای نیز می گویند که آمریکا 
چون به اهداف خود در مذاکرات دست پیدا نکرده مذاکرات را به 
حالت تعلیق درآورده است؛ تحلیل شما از این مساله چگونه است؟

به چند دلیل مساله برجام در وضعیتی بسیار منفی قرار دارد. دلیل 
نخست اینکه؛ حتی توافقی به نام برجام در سال 2015 یک تعارف 

دیپلماتیک بوده است. چراکه به باور من همواره پس از مساله سفارت آمریکا 
در تهران، ایران و آمریکا در زنجیره ای از تقابل، تحمل و تنازع قرار داشتند. 

فلذا تا زمانی که ایران در مواضع خود استوار است و مسائل منطقه ای در 
اصطکاک با واشنگتن باشد هرگونه توافقی در مقطع تحمل قابل تفسیر 

است. حتی برجام. سرنوشت برجام نیز به واسطه همین معنا به اینجا ختم 
شد. توافق دیگری هم به وجود  آید داستان همین خواهد بود. دلیل دوم آن 

است که سیاست خارجی در آمریکا تحت تاثیر اوضاع داخلی در آمریکاست. 
در این کشور اقتصاد ستون فقرات است و سیاست در خدمت اقتصاد است. 
آنچه که این ستون فقرات را در درون مایه خود استحکام می بخشد مساله 
اساسی رویکردهای دولت فدرال برای حل و فصل مسائل اقتصادی، رفاهی 
و پاسخگویی به عرصه سیاست داخلی در برابر افکار عمومی است. در 

ایالات متحده آمریکا دولت فدرالی وجود 
دارد که از عکس العمل مردم در برابر خود 
در هراس است. فلذا بر اساس این معنا برجام 
تاثیر چندانی بر رأی مردم آمریکا به نمایندگان 
حزب دموکرات در کنگره آمریکا و انتخابات 
ریاست جمهوری ندارد. مساله سوم آن است 
که اگر بایدن بیش از این در افکار عمومی 
آمریکا با ایران مماشات کند موجب قدرت 
دولت بایدن در میان افکار عمومی مردم آمریکا 
محسوب نمی شود و اتفاقا حزب جمهوری خواه 
می تواند از آن بهره ببرد همان گونه که اکنون 
در حال بهره برداری از آن است. لذا این نکته که 
بگوییم آمریکایی ها می توانند با دولت بایدن 
و توافقی با ایران برگ برنده ای در انتخابات 
داشته باشند امری لغزنده است. این احتمال 
وجود دارد که تاثیری معکوس بگذارد و در 
مناظرات انتخاباتی چه در کنگره آمریکا و 
به ویژه در انتخابات 2024 به جای دستاورد 
مثبت برای حزب دموکرات دستاورد منفی 
داشته باشد. فلذا در این مقوله باید اینگونه 

اندیشید که آمریکا در این بافت موقعیتی در مساله ای به نام پرونده هسته ای 
ایران در وضعیت لغزان قرار دارد. مساله بعدی تزاحم رویکرد ترامپیستی 
در حزب جمهوری خواه با ژنرال های جمهوری خواه در ارتباط با برجام 
و همچنین تزاحم حزب جمهوری خواه با حزب دموکرات در این زمینه 
است. آنچه ترامپ انجام داده است به گونه ای تنظیم شده که بسیاری از 
گام های آن غیر قابل بازگشت به نظر می رسد و دولت بایدن هم نمی تواند 
از آن عدول کند. این زمانی مضاعف می شود که ژنرال های حزب جمهوری 
خواه با رویکردهای ترامپیستی با وجود اصطکاک با شخص ترامپ همگن 
هستند و این زمانی ضریب می خورد که بدانیم بزرگان حزب دموکرات نیز 
با جمهوری خواهان اگر در هر چیزی اختلاف داشته باشند در ارتباط با 

ایران و پرونده هسته ای ایران اتفاق نظر دارند. 
  اگر تحت هر شرایطی توافقی صورت نگیرد با توجه به اینکه 
ایران به پیمان شانگهای پیوسته ؛ اروپا درگیر مساله انرژی است، 
روسیه درگیر بحران اوکراین و آمریکا در انتظار انتخابات؛ شرایط 

کشورهای حاضر در پسابرجام را چطور می بینید؟
اینکه در اوکراین بحرانی پیش آمده است می تواند هم واجد تهدید و 
هم واجد فرصت برای آمریکا و کشورهای غربی و متحدین آمریکا باشد. از 
این جهت تهدید است که مساله انرژی با توجه به نرخ تورم در کشورهای 
اروپایی مطرح می شود. در ماه های گذشته از زمستان سخت اروپا در ایران 
صحبت شد ولی اکنون مشخص شده است که 
اروپایی ها از قابل آمادگی داشته اند و آمادگی خود 
را افزون کرده اند. در بازار انرژی جهان همه رقبای 
ایران حتی روس های مدعی اتحاد استراتژیک با 
تهران در این زمینه برنده بوده اند. امارات متحده 
عربی و عربستان توانسته اند تا حدود زیادی بازار 
انرژی که اکنون تشنه گذار از این زمستان است 
را به عنوان بازار هدف خود مورد بهره برداری قرار 
دهند. حتی کشوری مانند عراق توانسته ثروت 
بسیار زیادی را در این مسیر کسب کند. در حالی 
که همین ماجرا می تواند برای آمریکا برگ برنده ای 
برای معاملات بین المللی با روسیه باشد. اگر پوتین 
چراغ سبزی را در ارتباط با مسائل منطقه به غرب 
به ویژه آمریکا بدهد و مواضع خود را در خاورمیانه 
ترک کند بالتبع می تواند در منطقه حاشیه امنیتی 
خود امتیازاتی را از غرب کسب کند و این می تواند 
فرصتی برای آمریکا و فرصتی بر ای مسکو باشد. 
بنابر این اگر دولت بایدن بخواهد در حوزه پرونده 
هسته ای با تهران مماشات کند بی تردید تحت 
فشارهای بیشتر افکار عمومی به ویژه از طرف حزب 
رقیب قرار خواهد گرفت. از طرف دیگر حزب دموکرات این را فهمیده که این 
معنا تا حدود زیادی برای او فرصت است فلذا کار بسیار سخت تر از گذشته 

در آینده پیش خواهد رفت. 
  با این تفاسیر احیای برجام را چندان محتمل نمی دانید؟

من معتقدم که احیای برجام بسیار سخت تر از گذشته شده است. هرچه 
در گذشته این اقدام سخت بود این بار بسیار سخت تر خواهد بود. اگر در 
گذشته با تمام این سختی ها به ویژه در دولت سیزدهم این مساله به جایی 
رسید در ادامه مسیر با توجه به وقایعی که در یک ساله اخیر در وین رخ داده 
است کار بسیار سخت تر از گذشته است. اگر توافقی صورت گیرد این توافق 
دیگر مطلوب ایران بر اساس شروط از پیش تعیین شده نخواهد بود و دوم 
اینکه توقعات فزاینده مردمی به وجود خواهد آمد، چراکه پذیرش یک توافق 
در کوتاه مدت یک نسیم خنکی را به بازار اقتصاد ایران می وزاند اما چندین 
برابر آن توقعات را افزایش می دهد مردمی که مطالبات اقتصادی دارند و 

اینها همگی می تواند بر مسیر آینده تاثیر بگذارد. 
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یــادداشــت
 استفاده از تجربیات گذشته 

پس از انتخابات ریاست جمهوری در آمریکا و تغییر 
دولت، زمزمه های احیای مجدد برجام و بازگشت آمریکا 
به توافق هسته ای قوت گرفت. دور جدید مذاکرات به 
اصطلاح احیای برجام حدودا 24 ماه می گذرد که نیمی 
مذاکرات در زمان دولت آقای ابراهیم رئیسی و نیمی 
دیگر در دولت حسن روحانی صورت گرفته است. حال 
باید دید با گذشت 2 سال از مذاکرات کدام یک از اهداف 
مدنظر دستگاه دیپلماسی تحقق پیدا کرده است و در 
صورت عدم حصول نتیجه مطلوب مشکل از کجاست؟ 
در مدت یکسال اخیر انواع پیشنهادهای جدید خصوصا از 
طرف ایران مطرح شده است، هیچ یک از این پیشنهادات 
در زمان دولت قبل نه تنها مطرح نبوده بلکه همواره جزء 
خطوط قرمز عنوان شده است. مانند رضایت به عدم خروج 
نام سپاه پاسداران از لیست گروه های تروریستی آمریکا، به 
گونه ای که عنوان شده است دیگر این موضوع جزء کلیات 
مذاکرات احیای برجام نبوده و از سوی دیگر این عدم 
خروج نیز در فعالیت سپاه پاسداران و روند مذاکرات خللی 
وارد نمی کند. مساله دیگری که مطرح است مسائل حل 
نشده بین جمهوری اسلامی ایران و سازمان بین المللی 
انرژی اتمی است. چنانچه طرف غربی مذاکرات حصول 
نتیجه را به حل شدن مسائل پادمانی گره بزند آنگاه چه 
راهکارهایی برای آن از سوی ایران اندیشیده شده است؟ 
و اگر مذاکرات این ناحیه به بن بست برسد و پرونده ایران 
مجددا به شورای امنیت سازمان ملل ارجاع شود دستگاه 
دیپلماسی کشور چه برنامه ای برای تحریم های مجدد 
بین المللی خواهد داشت؟ پس از خروج آمریکا از برجام، 
آژانس بین المللی انرژی اتمی طی 13 گزارش پایبندی 
ایران به مفاد برجام را تائید کرد در حالیکه جمهوری 
اسلامی ایران هیچ بهره ای از مفاد برجام نبرد. اخیرا متن 
گزارشات آژانس تغییر کرده است.  تیم مذاکره کننده هیچ 
گزارش رسمی و عمومی از روند مذاکرات ارائه نکرده است. 
از این منظر افکار عمومی سوالات فراوانی در ذهن دارند 
که باید پاسخ داده شود. از این رو ضروری است در برهه 
حساس کنونی که هنوز حصول توافق امکان پذیر است از 
تجربیات بزرگان و صاحب نظران همانند آقایان ظریف و 

صالحی استفاده شود. 

نگــــــره
 برخورد برجام به یک مانع بزرگ

 توافق هسته ای تا پیش از نشست 
شورای حکام ممکن است؟

پس از نزدیک به یک سال و نیم مذاکرات فشرده با هدف 
احیای برجام، روند دیپلماتیک ظاهراً در نقطه ای گیر کرده 
که حداکثر امتیازی که ایالات متحده مایل به ارائه آن است، 
کمتر از آنچه ایران می تواند بپذیرد، است. اگر واقعاً اینطور 
باشد، کل ماجرای برجام روی نازک ترین سطح یخ قرار 
گرفته است.  در شرایطی مانند این، زمانی که هر دو طرف 
از تبادل امتیازات بیشتر ناتوان هستند و صبر طرفین رو 
به اتمام است، تنها راهی که شرکت کنندگان می توانند 
به موفقیت برسند این است که یکی از آنها به این نتیجه 
برسد که منافع حاصل از انعقاد یک توافق به اندازه کافی 
خوب است که ارزش هزینه های عقب نشینی از موضع خود 
را دارد. بنابراین هنوز هم کورسوی ضعیفی از امید وجود 
دارد که ایالات متحده و ایران بتوانند به توافق برسند. اما 
برای مذاکره ای که ثابت کرده فراز و نشیب فراوان دارد، 
پیش بینی نتیجه با اطمینان کاری غیرعاقلانه خواهد بود. 

  احتمال حل و فصل مانع اصلی توافق برجام؟
به رغم سکون و سکوت حاکم بر روند دیپلماتیک 
مربوط به احیای برجام، در آخرین تحولات، هیاتی به 
سرپرستی محمد اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی 
ایران، دوشنبه و سه شنبه در وین با گروسی و تیمش دیدار 
کرد. گروسی گفت جلسه بر شفاف سازی مسائل باقی مانده 
در مورد تحقیقات پادمانی متمرکز شده است و در توییتی 
نوشت: »کارهای زیادی در پیش روی ماست. حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه ایران، روز یکشنبه به 
المانیتور گفت که ایران آماده ارائه پاسخ به آژانس در 
رابطه با اتهامات علیه خود است، هرچند وی توضیح 
بیشتری نداد. در همین حال یک دیپلمات ارشد اروپایی 
به اکسیوس گفت: درخواست ایران از آژانس بین المللی 
انرژی اتمی برای تعطیل کردن تحقیقات خود در مورد 
فعالیت های هسته ای اعلام نشده ادعایی در گذشته، آخرین 
»مانع بزرگ« برای احیای توافق هسته ای 2015 ایران 
است. باراک راوید و دیو لاولر، خبرنگاران اکسیوس گزارش 
دادند: ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران، سخنرانی خود 
در مجمع عمومی سازمان ملل متحد را بر لزوم تضمین 
عدم خروج مجدد آمریکا از توافق متمرکز کرد. اما به 
گفته یک دیپلمات ارشد اروپایی، در جلسات خصوصی در 
حاشیه اجلاس، خواسته دیگر او مربوط به تحقیقات آژانس 
بین المللی انرژی اتمی بود. یک مقام ارشد آمریکایی که در 
جریان دیدارهای رئیسی با امانوئل ماکرون، رئیس جمهور 
فرانسه و شارل میشل، رئیس شورای اروپا، قرار گرفت، این 
موضوع را تأیید کرد. این مقام اروپایی گفت ایرانی ها متقاعد 
شده اند که ایالات متحده می تواند به سادگی به آژانس 
بگوید که مشکل را برطرف کند، اما هم رافائل گروسی، 
رئیس آژانس بین المللی انرژی اتمی و هم دولت بایدن مصر 
هستند که قبل از بسته شدن تحقیقات، نگرانی های آژانس 

باید به اندازه کافی مورد توجه قرار گیرد. 
  اخیرا اتفاقی در تهران افتاده است؟!

بر اساس گزارش اکسیوس، این دیپلمات اروپایی مدعی 
است: »نیمه شب 15 اوت، ما فکر می کردیم که به توافق 
رسیده ایم. اما در حالی که برای بستن موضوعات نهایی 
تلاش می کردند، برای اولین بار بستن تحقیقات آژانس را 
به عنوان یک پیش شرط توافق قرار گرفت.« با این حال این 
دیپلمات مدعی است: »به نظر می رسد اخیرا یک اتفاقی 
در تهران افتاده است.« این دیپلمات اروپایی گفت شاید 
مقامات ارشد در ایران درباره توافق بدون اطمینان از بسته 
شدن تحقیقات پادمانی، به مصالحه رسیده باشند. این 
دیپلمات افزود: مقامات اروپایی که با رئیسی و دیگر مقامات 
ایرانی در نیویورک دیدار کردند، توضیح دادند که تحقیقات 
تنها در صورتی بسته می شود که ایران توضیحات معقولی 
درباره سایت ها به آژانس ارائه کند.  بنا به گفته وی ایرانی ها 
می گویند اسرائیل ذرات اورانیوم را جهت پرونده سازی 
کاشته است و آمریکا قدرت های اروپایی می توانند این 
موضوع را از طریق سیاسی حل کنند. این گزارش مدعی 
است، دیپلمات های اروپایی به همتایان ایرانی خود گفتند 
که اینطور نیست و خاطرنشان کردند که فشار سیاسی بسیار 
زیاد چین بر یکی دیگر از آژانس های سازمان ملل متحد 
نتوانسته است از انتشار گزارشی درباره نقض حقوق بشر 
در سین کیانگ جلوگیری کند. این دیپلمات گفت: ایالات 
متحده و امضاکنندگان اروپایی توافق کاملا در مورد نیاز 
ایران برای پاسخگویی به آژانس همسو هستند و حتی چین 

و روسیه نمی خواهند اعتبار ناظر هسته ای تضعیف شود. 
  توافق تا پیش از نشست شورای حکام؟

اکسیوس می افزاید: بعید است که یک توافق قبل از 
انتخابات میان دوره ای ایالات متحده اعلام شود، اما این 
دیپلمات اروپایی امیدوار بود تا قبل از نشست ماه نوامبر 
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی به موفقیت 
برسند. با این حال، این دیپلمات اذعان کرد که ایرانی ها 
عجله ندارند و به ضرب الاجل هایی که قدرت های غربی 
می خواهند تحمیل کنند، توجه چندانی ندارند. این 
دیپلمات اروپایی گفت: ما یک مانع داریم، اما یک مانع 

بزرگ است. 
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  اشکان خسروی فر
فعال سیاسی

ویــــــژه
  عراق به  مقر تجاوز به همسایگان 

تبدیل نشود
سید عمار حکیم، رهبر جریان حکمت ملی عراق در 
بیانیه ای تاکید کرد که در راستای پایبندی به قانون اساسی 
عراق و به منظور حفظ امنیت و حاکمیت و ثبات این کشور که 
به سود امنیت و ثبات منطقه و جهان است، سیاست داخلی 
و خارجی کشور باید در این راستا باشد و اجازه داده نشود که 
عراق به گذرگاه و یا مقری برای تجاوز به همسایگان تبدیل 
شود. وی همچنین با تاکید بر اینکه کشورهای همجوار نباید 
حاکمیت عراق را نقض کنند گفت: کشورهای همجوار در 
مقابله با تهدیدهای احتمالی با دولت مرکزی عراق هماهنگی 

داشته باشند. 

سیاست خارجی در 
آمریکا تحت تاثیر اوضاع 
داخلی در آمریکاست. در 
این کشور اقتصاد ستون 
فقرات است و سیاست در 
خدمت اقتصاد است. آنچه 
این ستون فقرات را در 
درونمایه خود استحکام 
می بخشد مساله اساسی 
رویکردهای دولت فدرال 
برای حل و فصل مسائل 
اقتصادی، رفاهی و 
پاسخگویی به عرصه 
سیاست داخلی در برابر 
افکار عمومی است

همان گونه که در مهر 
سال 1399 بیان کردم 
روی کار آمدن بایدن نیز 
موجب نشد که مساله 
برجام حل شود. در همان 
زمانی که هنوز بایدن 
سرکار نیامده بود بر 
این نکته تاکید داشتم 
که آمدن بایدن مساله 
را سخت تر خواهد 
کرد، چراکه عمق نفوذ 
استراتژیک تحریم های 
حداکثری ترامپ را 
افزایش خواهد بخشید

 نماینده دائم ایران در سازمان ملل: 
 شورای امنیت از تعامل سازنده

 میان سوریه و سازمان منع سلاح های 
شیمیایی حمایت کند

نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران نزد سازمان ملل 
متحد با اشاره به تلاش های سوریه برای اجرای تعهدات 
خود در کنوانسیون سلاح های شیمیایی، تاکید کرد 
مدیریت این پرونده با رویکرد سیاسی و استاندارد دوگانه، 
تنها بحث ها را از ماهیت فنی آن منحرف کرده و می تواند 
اعتبار و اقتدار شورای امنیت را زیر سوال ببرد و آن را 
تضعیف کند. امیر سعید ایروانی گفت: جمهوری اسلامی 
ایران به عنوان قربانی اصلی بیشترین استفاده سیستماتیک 
از سلاح های شیمیایی در تاریخ مدرن، همواره با قوی ترین 
واژه ها استفاده از سلاح های شیمیایی را توسط هرکس، در 
هر کجا و تحت هر شرایطی محکوم کرده است. وی افزود: 
کشور ما نیز با این باور بین المللی همراه است که استفاده 
از این قبیل سلاح های غیر انسانی، باعث تهدید جدی علیه 
صلح و امنیت بین المللی بوده و نباید تحمل شود. دیپلمات 
ارشد کشورمان بیان کرد: تنها راه تضمین اینکه سلاح های 
شیمیایی هرگز دوباره استفاده نشوند، این است که همه 
این سلاح ها در سطح جهانی حذف شود و تمام اقدامات 
ضروری برای جلوگیری از تولید این قبیل سلاح های 
کشتار جمعی اتخاذ شود. ایروانی تصریح کرد: ما بر 
درخواست خود برای اجرای کامل، موثر و غیر تبعیض آمیز 
کنوانسیون سلاح های شیمیایی تاکید می کنیم. سفیر 
ایران نزد سازمان های بین المللی عنوان کرد: ما معتقدیم 
سیاسی کردن اجرای کنوانسیون سلاح های شیمیایی و 
)OPCW( استفاده از سازمان منع سلاح های شیمیایی

برای اهداف سیاسی، مشروعیت این کنوانسیون و این 
سازمان را در معرض خطر قرار می دهد ایروانی توجهات 
را به اهمیت بالای تلاش های جمهوری عربی سوریه 
در جهت اجرای تعهدات خود در چارچوب کنوانسیون 
سلاح های شیمیایی جلب و اضافه کرد: ما تداوم ارتباطات 
و تعامل بین سازمان منع سلاح های شیمیایی و جمهوری 
عربی سوریه را تشویق می کنیم و از دولت سوریه برای ارائه 
یکصد و ششمین گزارش ماهانه به مدیرکل سازمان منع 
سلاح های شیمیایی تقدیر می کنیم. سوریه در این گزارش 
جزئیات اقدامات خود در جهت حذف سلاح های شیمیایی 
و تاسیسات تولید آن را تشریح کرده است. نماینده ایران 
در سازمان ملل متحد ابراز امیدواری کرد نشست آتی 
وزیر امورخارجه سوریه و مدیرکل سازمان منع سلاح های 
شیمیایی به حل و فصل مسائل موجود بین دو طرف کمک 
کند.  ایروانی تاکید کرد: در شرایطی که جمهوری عربی 
سوریه الزامات کنوانسیون سلاح های شیمیایی را رعایت 
کرده و به همکاری سازنده با سازمان منع سلاح های 
شیمیایی ادامه می دهد، مدیریت این پرونده با رویکرد 
سیاسی و استاندارد دوگانه تنها بحث ها را از ماهیت آن 
منحرف کرده و می تواند اعتبار و اقتدار شورای امنیت را زیر 
سوال ببرد و آن را تضعیف کند.  نماینده ایران در سازمان 
ملل متحد ادامه داد: ما معتقدیم اکنون برای شورای امنیت 
یک فرصت مناسب در جهت بازگرداندن بحث ها در این 
رابطه به مسیر فنی در سازمان منع سلاح های شیمیایی 
ایجاد شده و این امر زمینه گفت وگوی سازنده میان سوریه 
و سازمان منع سلاح های شیمیایی برای حل مسائل را 

فراهم می کند. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: گرچه طی هفته های گذشته این انتظار می رفت که با وجود مذاکرات کتبی و شفاهی میان تهران و واشنگتن با وساطت اتحادیه اروپا، شرایط برای دریچـــــه
احیای برجام و اعلام توافق فراهم شود اما آنچه طی چند وقت اخیر رخ داده باعث شد تا امیدواری ها به احیای برجام کمتر از گذشته شود. چه اینکه طی روزهای گذشته برخی 
منابع غربی خبر از اعلام رسمی دولت بایدن به کنگره از به بن بست رسیدن مذاکرات احیای برجام داده اند. این در حالی است که مقامات کشورمان اخیرا مانند مقاطع گذشته 
اعلام کرده اند که آمادگی لازم را برای بازگشت به مذاکرات وین دارند. در شرایطی که آمریکا انتخابات 17 نوامبر کنگره را در پیش دارد، اروپا درگیر مساله انرژی است و روس ها 
نیز همچنان درگیر بحران اوکراین هستند باید دید در نهایت آینده برجام چه خواهد شد و شاهد احیای توافق خواهیم بود یا مراتب به گونه ای دیگر پیش خواهد رفت. در این راستا 
برای بررسی تحولات پیرامون برجام؛ موضع گیری طرفین و احتمال احیای توافق»آرمان ملی« با مهدی مطهرنیا، آینده پژوه سیاسی و اجتماعی و تحلیلگر مسائل بین الملل به 

گفت و گو پرداخته است که در ادامه می خوانید. 

مهدی مطهرنیا در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

احیای برجام سخت تر    از گذشته شده است
       دموکرات ها و جمهوری خواهان در پرونده هسته ای ایران اتفاق نظر دارند                                        آمریکا در پرونده هسته ای ایران در وضعیت لغزان قرار دارد

 

  نسل جدید در بیان مطالبات خود با نسل های گذشته چه 
تفاوت هایی پیدا کرده است؟ شکاف نسلی به چه میزان در بیان 

مطالبات در جامعه امروز ایران محسوس است؟
 شکاف نسلی از ابتدای زندگی بشر در جوامع مختلف وجود داشته 
و در شرایط کنونی نیز وجود دارد. همواره بین نسل گذشته و آینده 
اختلاف نظرهایی وجود داشته و این اتفاق در جامعه ما نیز رخ داده است. 
نسل امروز با والدین خود شکاف نسلی داشتند و فرزندان نسل امروز نیز 
با آنها شکاف نسلی دارند و این یک  روند تاریخی است که در جامعه 
رخ می دهد. آنچه در این زمینه حائز اهمیت است درک این شکاف 
نسلی و دغدغه هایی است که در نسل های مختلف تغییر می کند. اگر 
جامعه ای بتواند این تغییر دغدغه ها را درک کند بهتر می تواند به آنها 

پاسخ بدهد و در مقابل اگر جامعه ای نتواند این تغییر را درک کند باید 
به شکل های دیگری در این زمینه هزینه پرداخت کند. نکته مهم دیگر 
اینکه فاصله ایجاد شده شکاف نسلی در گذشته و اکنون تغییر کرده 
است. شاید در گذشته سال ها طول می کشید که دغدغه های یک نسل 

تغییر کند و بین نسل ها تغییر ایجاد شود. این 
در حالی است که در شرایط کنونی به دلایل 
مختلف و از جمله افزایش آگاهی و وجود 
شبکه های اجتماعی فاصله شکاف نسلی 
بسیاری کم شده و حتی به ده سال رسیده 
است.در گذشته اغلب فرزندان به دلیل فقدان 
آگاهی مانند والدین خود رفتار می کردند 
و حتی مانند آنها فکر می کردند. فرزندان 
در اغلب موارد کاری را انجام می  دادند که 
والدین آنها انجام می دادند و کمتر در این 
الگو دستکاری می کردند یا توانایی تغییر این 
نوع الگوبرداری را نداشتند. نکته دیگر اینکه 
نقش گروه همسالان نیز در نسل جدید تغییر 
کرده و بیشتر شده است. در گذشته گروه 
همسالان نیز با تغییرات جدی مواجه نبودند و 
از توانایی کافی برای تغییر برخوردار نبود. این 
در حالی است که در شرایط کنونی وضعیت 
گروه همسالان نیز تغییر کرده و این گروه از 
تأثیرگذاری زیادی برخوردار شده است. از 
منظر جامعه شناختی شکاف نسلی یک امر 
طبیعی است و اگر وجود نداشته باشد جامعه 

می میرد.من مدت ها قبل عنوان کرده بودم زنگ ها برای ما به صدا در 
می آید و به همین دلیل باید در افکار خود خانه تکانی صورت بدهیم.

  چرا نسل جدید نسبت به نسل های گذشته در بیان 
خواسته های خود راحت تر و صریح تر است؟

این وضعیت نتیجه افزایش آگاهی است که در جامعه شکل گرفته 

است. هنگامی که آگاهی و دانش یک نسل افزایش پیدا می کند به 
صورت طبیعی در بیان خواسته های خود راحت تر و صریح تر خواهد 
بود. نکته دیگری که وجود دارد این است که نظام آموزشی ما هنوز  
دارای اشکال است. امروز کار نسل جدید به جایی رسیده که با نوع 
پوشش خود مطالبات خود را  اعلام می کند. 
این یک اتفاق مهم است که در نسل جدید رخ 
داده و در نسل های گذشته وجود نداشت.نکته 
مهم در این زمینه این است که  برخی حاضر به 
پذیرش شکاف نسلی و تغییر دغدغه ها نیستند. 
باید بپذیریم که دغدغه نسل ها تغییر می یابد 
و به همین دلیل باید شرایط برای بروز و ظهور 
دیدگاه های جدید در جامعه به وجود بیاید. 
واقعیت غیرقابل انکاری که امروز در جامعه 
وجود دارد این است که دوران دنباله روی 
نسل ها گذشته و بلکه امروز نسل جدید پیشرو 
شده است. نسل جدید در شرایط کنونی بر این 
باور است که هیچ روش و عملی دائمی نیست 
و می توان آن را تغییر داد. این اتفاق بزرگ 
است که در نسل جدید رخ داده است. اگر ما 
این تغییر را درک کنیم می توانیم با این نسل 
ارتباط برقرار کنیم اما اگر از درک این اتفاق  
ناتوان باشیم نمی توانیم مسیر مناسبی برای 
تعالی این نسل ایجاد کنیم.جامعه به صورت 
مداوم در حال تغییر است. جامعه یک منظومه 
متعددالابعاد، متعددالاجزا و با جنبه ها و 

جلوه های مختلف است و هر لحظه به یک رنگ تغییر پیدا می کند.
  چگونه می توان بین نسل جدید و نسل های گذشته اعتماد 

به وجود آورد؟
اعتماد همواره به عنوان یکی از مهم ترین سرمایه های اجتماعی 
مطرح بوده است؛ عنصری که رابطه مستقیم با مشارکت اجتماعی 

دارد. در صورت بالا رفتن سطوح اعتماد از خانواده و نظام خویشاوندی 
به مقیاس های بالاتری چون اعتماد به دولتمردان و  مسئولان، میزان 
مشارکت مردم هم در بازتولید و ارتقای اعتماد اجتماعی بیشتر خواهد 

شد و مردم این امر را در قالب بالاتر رفتن 
صداقت، وفاداری، حسن نیت و وظیفه شناسی 
در جامعه نشان خواهند داد. اعتماد عمومی 
مبنای نظم اجتماعی است به این معنی که 
مردم قوانین وضع شده از سوی مسئولان را 
پذیرفته و آن را رعایت می کنند و مسئولان 
برای پاسخ به  مطالبات مردمی کوشاترند. 
در مقابل، اگر این نظم و اعتماد وجود نداشته 
باشد، عملا هنجار و قوانین، جایگاهی بین 
مردم نخواهد داشت درنتیجه شاهد بی نظمی 
اجتماعی خواهیم بود. به همین دلیل است 
جوامع مختلف در تلاش برای جلب اعتماد 
عمومی اند و این مهم یک اهتمام ویژه و شفاف 
می طلبد، چراکه همان طور که مردم تابع 
قوانیند، مسئولان هم باید تابع قوانین باشند و 

برای مطالبات مردمی و مسئولیتی که برعهده  دارند دغدغه مند و شفاف 
باشند. مردم از مسئولان توقع شفافیت دارند تا بتوانند به آنها اعتماد 
بیشتری کنند.سطح سواد، آگاهی، توقعات مردم افزایش پیداکرده 
است. وقتی ما در کشور خود دچار این خلأ شویم، بیگانه هم از فرصت 
سوءاستفاده کرده و جنجال آفرینی می کند. برای ترمیم اعتماد عمومی 
باید مسئولان با مردم شفاف تر باشند وقتی یک کارگر خبر حقوق نجومی 
را می شنود نمی توان از او انتظار داشت به  مدیران اعتماد کند . برای 
ترمیم اعتماد عمومی باید میزان مشارکت در مردم و همدلی در جامعه 
را بالا برد. وقتی مسئولان به این مساله واقف اند، راهکارهای موجود را 
بررسی و اجرایی می کنند. دیگر زمانی است که باید مسئولان به دنبال 
راهکار باشند مردم همیشه قدم اول را برداشته اند. نکته دیگر اینکه در 
جامعه امروزی مردم هوشیارتر و آگاه تر شده و به خوبی می بینند که 

برخی از موقعیت و جایگاه خود  سوءاستفاده کرده و اختلاس و ... انجام 
می دهند. البته اینکه قوه قضائیه عده ای از آنها را بازداشت و به جرم آنها 

با قاطعیت رسیدگی می کند، خوب است. 
 ، ی ر لا یسته سا شا
قانون مندی، احترام 
به اندیشه و افکار 
جامعه و مشارکت 
به  اطلاع رسانی  و 
مردم بـــه خصوص 
در  جـــــوان ها 
تصمیم هایی کـــه 
برای خود آنهــــا 
گرفته می شـــود، 
می تواند از بـــروز 
اتفاق ها جلوگیری 
کند. ولی آنهایی که 
بزرگی  رانت های 
دارند،  سرمایه داران، 
ملاکان و تاجران این اجازه را به مردم طبقه 

پایین نمی دهند. جامعه را یک بعدی نمی توان اداره کرد. همان طور که  
ژرژ گورویچ، استاد بزرگ جامعه شناسی فرانسه گفت جامعه منظومه ای 
متعدد از ابعاد و اجزای با سطوح و جنبه های گوناگون است که هرلحظه 
به یکرنگی جلوه می کند. یعنی در اداره جامعه نباید یک بعدی نگاه کرد 

و باید همه ابعاد و اجزای مختلف آن را در نظر گرفت.
  چگونه می توان به سمتی حرکت کرد که نسل جدید با 
کمترین هزینه بتواند مشکلات خود را بیان کند؟ چه اتفاقی در 

جامعه رخ داده که شاهد تغییر بیان مطالبات هستیم؟
واقعیت این است که مهم ترین چالشی که امروز دولت با آن مواجه 
است چالش مشکلات معیشتی و اقتصادی است. چالش های اقتصادی 
روی آسیب های اجتماعی نیز تأثیرگذار است و درصورتی که برای آن 

راه حل ارائه نشود می تواند به افزایش آسیب های اجتماعی منجر شود. 
در شرایط کنونی حدود سی میلیون نفر زیرخط فقر به سرمی برند و 
حدود چهار میلیون جوان بیکار هستند. اگر 
به سفرهای استانی رئیس جمهور توجه کنیم 
در هر استان و شهری که  رئیس جمهور مورد 
بازدید قرار می دهند خواسته اصلی مردم رفع  
بیکاری جوانان و مشکلات معیشتی است. ما 
باید بپذیریم که اکثریتی از اقشار محروم در 
فکر مشکلات اقتصادی خود و خانواده هستند. 
انواع آسیب های اجتماعی از مصرف الکل تا 
اعتیاد و دزدی و کارتن خوابی، اتوبوس خوابی 
و پشت بام خوابی و پیاده روخوابی و از همه 
مهم تر و اساسی تر بیکاری حدود چهار میلیون  
جوان به عنوان ام الفساد، افزایش روزافزون 
طلاق و کاهش میزان ازدواج جوانان براثر فقر 
و بیکاری باعث شده که برخی به فکر انتقام 
از جامعه باشند. چنانکه در تلویزیون دیدیم 
جوانی ماشین شاسی بلند را به آتش می کشد 
به این بهانه که چرا او باید داشته باشد و من 
نداشته باشم که بسیار پدیده خطرناکی ازلحاظ جامعه شناسی ونشان 
دهنده حس انتقام گیری جوانان از جامعه است. از سوی دیگر میلیون ها 
کارمند  در نهادهای مختلف از دستگاه قوه قضائیه گرفته تا معلمین و 
کارمندان در سازمان مختلف دولتی و خصوصی  و سازمان اجتماعی و 
کارگران با حقوق ناچیز در فکر تأمین معاش هستند که باعث اعتراض 
آنها شده است. بااین وجود و درحالی که بیش از سه میلیون از جوانان 
تحصیلکرده دانشگاهی بیکارند و هزاران دختر و پسر به دلیل فقر 
نمی توانند ازدواج کنند و  برخی روزی خود را از میان میدان ها زباله 
و ظروف آشغال کنار خیابان ها جمع می کنند  و بسیاری از کارگاه ها و 
کارخانه ها خوابیده بیکاری به عنوان ام الفساد بیداد می کند. اگر دولت به 
دنبال رضایت اجتماعی است باید تلاش کند مشکلات معیشتی را حل 

کند. امروز به شکل ملموس و قابل مشاهده ای  چالش های اجتماعی به 
مسائل اقتصادی گره خورده و روی آن تأثیر گذاشته است. با این وجود 
در شرایط کنونی کلید حل مشکلات اجتماعی  حل مسائل اقتصادی 
و معیشتی جامعه است.همین که دولت تلاش می کند به صورت عملی 
مشکلات را حل کند و درصحنه حضور پیدا می کند به نوعی انگیزه 

برای اقشار مختلف اجتماعی و به خصوص 
قشر ضعیف جامعه است.دولت باید 
تلاش کند در مسیر افزایش رضایت 

اجتماعی در جامعه حرکت کند.

 امان ا... قرایی مقدم در گفت و گو با »آرمان ملی«:

باید با زبان نسل جدید با آنها سخن بگوییم
       دوران دنباله روی نسل ها به پایان رسیده است                              نسل جدید  پیشرو   و   صریح  شده  است                       نسل جدید نیازمند است دغدغه هایش درک شود

       باید برای بیان دغدغه های نسل جدید فرصت ایجاد کرد                                             زنگ ها برای ما به صدا درمی آیند                                       دولت باید با حل مشکلات اقتصادی رضایت عمومی را  افزایش بدهد
 آرمان ملی- احسان انصاری: چرا نسل جدید در بیان مطالبات 
خود صریح تر است؟ آیا شکاف نسلی و تغییر دغدغه های نسل 
جدید در جامعه ایران درک شده است؟ چگونه می توان اعتماد 
نسل جدید را جلب کرد و به صورت کلی اعتماد اجتماعی 
را افزایش داد؟ مشکلات اقتصادی به چه میزان در بروز 
ناهنجاری های اجتماعی تأثیرگذاراست؟ »آرمان ملی« برای 
پاسخ به این سوالات با دکتر امان ا... قرایی مقدم جامعه شناس 
گفت وگو کرده است. قرایی مقدم معتقد است:» هنگامی که 
آگاهی و دانش یک نسل افزایش پیدا می کند به صورت طبیعی 
در بیان خواسته های خود راحت تر و صریح تر خواهد بود. نکته 
دیگری که وجود دارد این است که نظام آموزشی ما هنوز دچار 
اشکال است. امروز کار نسل جدید به جایی رسیده که با نوع 
پوشش خود مطالبات خود را اعلام می کند. این یک اتفاق مهم 
است که در نسل جدید رخ داده و در نسل های گذشته وجود 
نداشت. نکته مهم در این زمینه این است که  برخی حاضر به 
پذیرش شکاف نسلی و تغییر دغدغه ها نیستند. باید بپذیریم 
که دغدغه نسل ها تغییر می یابد و به همین دلیل باید شرایط برای 
بروز و ظهور دیدگاه های جدید در جامعه به وجود بیاید«. در ادامه 

ماحصل این گفت وگو را می خوانید.

نکته مهم اینکه فاصله 
ایجاد شدن شکاف نسلی 
در گذشته و اکنون 
تغییر کرده است. شاید 
در گذشته سال ها طول 
می کشید که دغدغه های 
یک نسل تغییر کند و بین 
نسل ها تغییر ایجاد شود. 
این در حالی است که در 
شرایط کنونی به دلایل 
مختلف و از جمله افزایش 
آگاهی و وجود شبکه های 
اجتماعی فاصله شکاف 
نسلی بسیار کم شده و 
حتی به ده سال رسیده 
است

از منظر جامعه شناختی 
شکاف نسلی یک امر 
طبیعی است و اگر وجود 
نداشته باشد جامعه 
می میرد. من مدت ها قبل 
عنوان کرده بودم زنگ ها 
برای ما به صدا درمی آید 
و به همین دلیل باید در 
افکار خود خانه تکانی 
صورت بدهیم

مهم ترین چالشی که 
امروز دولت با آن مواجه 
است چالش مشکلات 
معیشتی و اقتصادی 
است. چالش های 
اقتصادی روی آسیب های 
اجتماعی نیز تأثیرگذار 
است و درصورتی که 
برای آن راه حل ارائه 
نشود می تواند به 
افزایش آسیب های 
اجتماعی منجر شود


